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– Március 1-jén életbe lépett az új felsõoktatási törvény. Ez a tör-
vény egységesen a szenátusok létrejöttét írja elõ a felsõoktatási intéz-
ményekben. Ezért a Fõiskolai Tanács Szenátussá alakult. Ez annyi
változást jelent, hogy az elõírt arányok miatt kötelezõen két fõvel
bõvült, így 27 fõs lett az új testület. Ennek – a felsõoktatási törvény
értelmében – lényegesen megváltoztak a jogkörei. A Szenátus a Fõis-
kola legfelsõbb döntéshozó szerve.

– Milyen összetételû a Fõiskola Szenátusa?

– Ezt is a törvény szabályozza. Legalább egynegyede fõiskolai hall-
gató, az oktatók, a technikai személyzet is delegál tagokat; vannak,
akik hivatalból tagjai. A létszámot nem, az arányokat viszont elõírja a
törvény.

– Alakult egy új szervezeti egység is, a gazdasági tanács.
– Nem teljesen új: ez a korábban mûködõ Társadalmi Tanács utó-

da. A 2000. évi felsõoktatási, integrációs törvény írta elõ a társadalmi
tanácsok létrehozását. Meglehetõsen népes testület volt, 20–30 fõ vett
részt benne. Ez a tanács volt hivatott segíteni az intézményt az ügyes-
bajos dolgokban.  A Fõiskola Gazdasági Tanácsa hét tagból áll – ez a
szám a hallgatói létszám függvénye –, és sokkal jobban körülírt ta-
nácsadási jogkörrel rendelkezik. Egy-egy fõ képviseli az Oktatási, ill.
a Pénzügyminisztériumot, három tagot a Szenátus választ, közülük
egyet a Hallgatói Önkormányzat javaslata alapján; ketten, a gazdasá-
gi igazgatóval, hivatalból vagyunk tagjai.

A TSF Gazdasági Tanácsának tagjai: Hergovits Mariann, az Ernst

Az utolsó ülés
A Tessedik Sámuel Fõiskola Fõiskolai Tanácsa – ezzel az elne-
vezéssel és ebben a funkciójában – február 22-én, szerdán tar-
totta utolsó ülését. A változás okairól, a tanácsülés fontosabb
témáiról dr. Patay István rektort kérdeztük.

& Young Kft igazgatója és dr. Krasznai Zoltán fõiskolai docens köz-
gazdászok a minisztériumok delegáltjai; Nemes Gyula, az Allianz
Hungária Rt. területi igazgatója, Legeza Péter a GIRO
Elszámolásforgalmi Rt. elnök vezérigazgatója és Baji Csaba a B. Cs.
Kontroll Rt. vezérigazgatója – õt a hallgatók javasolták – a Szenátus
választott képviselõi; hivatalból pedig Tóth László gazdasági fõigaz-
gató és jómagam veszünk részt a testület munkájában.

Megítélésünk szerint neves és felkészült gazdasági szakemberek-
bõl áll a Tanács, akik igen erõs kapcsolati tõkével rendelkeznek. Ez-
zel komoly segítséget jelenthetnek az intézménynek, még akkor is, ha
döntési joguk nincs. Mindannyian örömmel vállalták ezt a megbíza-
tást, és – gondolom – jól tudunk majd együtt dolgozni. Rajtunk is
múlik, tudunk-e olyan feladatokat adni, amelyekkel ezt a kap-
csolati tõkét mozgósítani tudják az intézmény érdekében. Ugyan-
akkor a külsõ emberek más szemmel nézik a fõiskolát. Észre-
vesznek olyat is – elsõsorban a gazdasági területen – amit mi,
megszokásból, nem látunk.

– A Gazdasági Tanács a vezetés hierarchiájában hol helyezke-
dik el?

– A Tanács a Szenátusnak döntési joggal nem rendelkezõ, döntés-
elõkészítõ tanácsadó testülete. Mellérendelt viszonyban vannak.
Ugyanakkor erõs testület, mert a törvény elõírja, hogy a Tanácsot a
döntések elõtt meg kell kérdezni, nem kerülhetõ meg.

– A költségvetésrõl is tárgyaltak. Mennyibõl gazdálkodhatnak?
– Korábban, 3,5 milliárd forint volt a költségvetés fõösszege. Me-

zõtúr kilépésével ez 600 millióval csökken, természetesen a kiadások
is csökkennek. A probléma a szokásos: alulfinanszírozottak vagyunk.
Ez azt jelenti, hogy nem kapjuk meg a hallgatók után járó normatíva
teljes összegét. Az idén százmillió forint nem folyik be a kasszánkba.
A 3 milliárd forinthoz viszonyítva ez az összeg nem tûnik soknak, de
nagyon sok, ha figyelembe vesszük, hogy a költségvetés 60 %-át a
bér és járulékai teszik ki. Van némi felújítás és felhalmozás, a többi
dologi kiadás. Ha így nézzük, elég komoly összeg.  Mondhatnám:
megszoktuk, de ezt nem lehet megszokni. Most is jelzésekkel élünk,
kiabálunk, de nem lehet mit tenni. A minisztérium végül valamennyit
át szokott csoportosítani, de hát mindenütt kevés a pénz, másoknak is
meg kell élni. Mint eddig is tettük, szoros, szigorú és körültekintõ
gazdálkodást folytatunk, így nagy baj nem lehet

– Hogy sikerült a beiskolázás?
– Áttekintettük ezt is, hisz ez minden évben nagy izgalommal jár.

Február 15. volt a jelentkezési határidõ, a hozzávetõleges adatokat
már ismerjük. 3100 potenciális hallgatónk van, de azt még nem tud-
juk, ki hányadik helyen jelölte meg iskolánkat. Örvendetes, hogy a
tavalyi 450 helyett most 600 körüli a Mezõgazdasági Karra jelentke-
zõk száma; a Pedagógai Karon biztonsággal feltölthetjük a létszám-
keretet, ugyanakkor csökkent a levelezõ képzésre jelentkezettek szá-
ma – ez most jellemzõ az egész felsõoktatásra. A nagy meglepetés a
gyulai Egészségügyi Intézet volt, ahová hatszázan jelentkeztek. Gyu-
lán jelentõs fejlesztésekre lesz szükség. Terjeszkedünk is: Salgótar-
jánban indítunk kihelyezett képzést szociális munkás szakon, és ter-
vezzük, hogy pótfelvételi eljárásban egészségügyi szervezõ szakon
indítunk oktatást a fõvárosban. Békéscsabán is rendben van minden,
de érezhetõen csökken az érdeklõdés a közgazdasági szak iránt. Így is
1600 jelentkezõt regisztráltak. Õsszel több új elsõs hallgatóval indu-
lunk, mint ahányan végeznek.

– Említette Mezõtúrt. Hogy viselték el a mezõtúri kar kiválását?
– Kevés idõ telt el ahhoz, hogy felelõs következtetéseket vonjunk

le a változásról. Megtörténtek a mezõtúri kar beilleszkedésének elsõ
lépései a Szolnoki Fõiskolához. Remélem, hogy kapcsolatunk továbbra
is zavartalan lesz, csak más keretek között. Számunkra mindenkép-
pen presztízsveszteséget jelentett. 1200-1300 hallgatóval lettünk ke-
vesebben, és a munkatársak száma is arányosan csökkent. De –szok-
ták mondani – kevesebben lettünk, de nem lettünk gyengébbek.

– A Rektori Hivatal a Bolza-kastélyba költözött. Ha kinéz az abla-
kon, a Bolza-parkot, a farkas-szobrot, az Ezredéves Emlékmûvet és a
csodálatos Holt-Köröst látja. Hogy érzi magát az „új” épületben?

– Nagyon kellemes és nagyon nívós környezet ez, patinás épület,
különleges rangot ad az egész fõiskolának. Meg merem kockáztatni:
ma Magyarországon a legszebb rektori hivatala a Tessedik Fõiskolá-
nak van.

És a rektornak vannak a legszebb kilátásai, de – sajnos – csak a
tájképet illetõen.                                                           Kutas Ferenc


